
  

 

 
University of  Baghdad 

 
STUDIYING THE EFFECT OF ALCEA KURDICA AND 

TRIBULUS TERRESTRIS EXTRACTS UPUON BACTERIA 

MICROBES ISOLATED FROM HUMAN URINARY SYSTEM 
 

 
A Thesis submitted to the College of Science, University 

of Baghdad in Partial Fulfillment of the Requirments for 

the degree of M. Sc Degree in Biology / Microbiology 
 

 

 
Presented By 

WIDAD SALIH  D.  AL-KARKHI 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

August 2006                                    Rajab1427 

 



 
 
 

          

 

تأثير مصتخلصات نباتي الختنة والقطب في دراشة 

ة المعسولة من الجهاز البولي بكتيريتجبيط المصببات ال

 لانصانافي 
 

 

 

  ت بهاقدمترسالة 

  وداد صالح داود الكرخي 
 

بغدإد جامعة   –علومإلإ لى مجلس كلية 

في  إلماجس تيرجزء من متطلبات نيل درجة وهي 

 لأحياء إلمجهريةإعلم  -علوم إلحياة

 

باشرإف  

رعد محسن إلمولى . د.  ضح  عد  اا                     أ . د.  أ      
 
 

 م2006آب             هـ1427رجب



Summary
This study was conducted to investigate the effect of two extracts from                   

Alcea kurdica and Tribulus terrestris on some types of bacterial causing urinary 

tract infections. Two hundred (200) urine specimens were collected from 

hospitalized patients infected with urinary tract infection (UTIs) at some 

hospitals in Diyala. Bacterial isolates were diagnosed using biochemical tests 

and one hundred and thirty three (133) isolates have been diagnosed , these 

bacterial isolates included the following 27.5 % E. coli , 15 % Staph. aureus , 

7.5 % Proteus spp. . 6 % Klebsiella spp. , 3% Pseud. spp. , 5.5 % Staph. 

saprophyticus and 1.5 % simultaneous growth of both E. coli and Proteus spp. 

While 67 urine specimens were devoid of any pathogenic bacterial isolates. 

When testing the susceptibility of bacterial isolates to antibiotics , it was found 

that the highest percentage of resistance demonstrated by the isolates was to 

amoxicillin and tetracycline and reached 98 % and 84 % respectively , while all 

the isolates of S. saprophyticus were 100 % susceptible to novobiocin. The 

percentage of resistance to ciprofloxacin demonstrated by E. coli was 50 % 

although it's considered one of the recently used antibiotics. The active 

compounds in crude plant extracts isolated from the flowers and leaves of                    

and the fruit of Alcea kurdica and Tribulus terrestris were investigated using 

biochemical tests conducted for these compounds in both plants. The results 

showed that Tribulus terrestris . contained active compounds more than  Alcea 

kurdica.

Fifteen (15) isolates form E. coli and ten (10) isolates from S. saprophyticus 

were select on the basis of being the most resistant to antibiotics.

The plant extracts from both Alcea kurdica and Tribulus terrestris were 

obtained by two methods , namely , the hot water and cold alcohol extraction 

methods. Testing the effect of these extracts on the selected bacterial isolates 

was done using the well diffusion method. The results showed that the cold 



alcohol extract from both plants was more efficient than the hot water extract in 

affecting the growth of pathogenic bacteria , and results showed that the cold 

alcohol extracts from Alcea kurdica and Tribulus terrestris and in a 

concentration of 100 mg / ml was efficient than the cold alcohol extract from                   

and in the same concentration used. The values of MIC and MBC for the cold 

alcohol extract from both plants were investigated using E. coli and S. 

saprophyticus as test organisms. The cold alcohol extract of Alcea kurdica and 

Tribulus terrestris Showed bacteriostatic and bacteriocidal effect while the cold 

alcohol extract of Tribulus terrestris was bacteristatic towards E. coli and 

bacteriocidal towards S. saprophyticus.                       



ة صخلاال

لغشع الرحشي عي ذاثٍش خلاطح ًثاذً القطة والخروح على تعغ اًىاع الثنرشٌا الوسثثح لالرهاب 

 (UTIs)عٌٍح ادساسج هي الوشػى الوظاتٍي تاخواج الوداسي الثىلٍح ( 200)الوداسي الثىلٍح خوعد 

هاه الاخرثاساخ هي الوشػى الشاقذٌي فً هسرشفٍاخ هذٌٌح دٌالى ، وشخظد العضلاخ الدشثىهٍح تاسرع

:  عضلح ، ذؼوٌد العضلاخ الثنرٍشٌح الاذٍح ( 133)النٍوىحٍىٌح إر ذن ذشخٍض 

15 % Staphylococcus aureus , 27 % Escherichia coli , 6 % Klebsiella spp. , 

7.5 % Proteus spp. , 3 % Pseudomonas spp. , 5.5 % Staphylococcus 

saprophyticus  

عٌٍح ادساس غٍش حاوٌح على ( 67)، فٍوا ماًد %  1.5 (.E. coli + Proteus spp)ًوى هشرشك 

. عضلاخ تنرٍشٌح هشػٍح

وعٌذ اخرثاس حساسٍح العضلاخ للوؼاداخ الحٍىٌح وخذ اى اعلى ًسثح هقاوهح ماًد لوؼادي 

Amoxycillin  ،Tetracyclin  وعلى الرىالً ، فً حٍي ماًد خوٍع عضلاخ ( % 84،  98)تٌسثحS. 

saprophyticus  حساسح لوؼادNovobiocin  وماًد ًسثح الوقاوهح لوؼاد %(  100)وتٌسثح ،

Ciprofloxacin (50  )% لثنرشٌاE. coli على الشغن هي اًه ٌعذ الوؼاداخ حذٌثح الاسرخذام .

الرحشي عي الوشمثاخ الفعالح فً لوسرخلظاخ الٌثاذٍح الخام لاصهاس واوساق ًثاخ الخروح وثواس ذن 

ًثاخ القطة ، ورلل تاخشاء النشىفاخ النٍوٍائٍح لرلل الوشمثاخ ولنلا الٌثاذٍي ، غز اظهشخ الٌرائح احرىاء 

. ًثاخ القطة على هشمثاخ فعالح امثش هي ًثاخ الخروح

الامثش هقاوهح للوؼاداخ  S. saprophyticusعضلح هي ( 10)و  E. coliهي عضلح ( 15)ذن اًرخاب 

( الوائً الحاس والنحىلً الثاسد)الحٍاذٍح ، وذن الحظىه على الوسرخلظاخ الٌثاذٍح تطشٌقرً الاسرخلاص 

على ( تطشٌقح الاًرشاس هي الحفش)لٌثاذً الخروح والقطة ، إر ذن اخشاء دساسح ذاثٍش ذلل الوسرخلظاخ 

. عضلاخ الثنرٍشٌح الوخرلفحاه

اظهشخ الٌرائح اى هسرخلض النحىه الثاسد ولنلا الٌثاذٍي هى الامفأ هي هسرخلض الواء الحاس فً 

الراثٍش فً ًوى الثنرشٌا الوشػٍح ، إر اظهشخ الٌرائح اى هسرخلض النحىه الثاسد لٌثاخ القطة ترشمٍض 

. لٌثاخ الخروح وتٌفس الرشمٍض هللرش امفأ هي الوسرخلض النحىلً الثاسد/ هلغن  100

 .Sو  E. coliلوسرخلض النحىه الثاسد ولنلا الٌثاذٍي فً تنرشٌا  MBCو  MICذن الرحشي عي قٍن 

saprophyticus  إر ماى لوسرخلض النحىه الثاسد لثواس القطة ذاثٍشاً هثثطاً وقاذلاً لٌوى الثنرشٌا تٌٍوا ،

  .S. saprophyticusوقاذلاً  E. coliثثطاً لثنرشٌا ماى هسرخلض النحىه الثاسد لاصهاس الخروح م
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